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arabolă sau poveste despre noi? Îmi pare că ni se 
dovedește – a câta oară – cât de bine ne știe Hristos 
pe noi, oamenii. Limitați la propriile bogății, 

devenim sclavii lor cu o ușurință care nu-i scapă lui 
Dumnezeu Întrupat. Nu. Nu este o pledoarie la sărăcie și 
buboșenie. Ci, la temperarea încrederii noastre în planurile 
prin care ne credem veșnici în cele neveșnice. E o pledoarie 
în favoarea sărăcirii de dragul celuilalt care nu mai poate. 
Care se aseamănă mai mult câinilor decât oamenilor. Căci, 
Lazăr este acceptat în grupul animalelor cu mare drag 
respins fiind din grupul oamenilor.  
     Parabola este o pledoarie pentru vigilență, pentru 
trezvie – cum numesc Părinții Bisericii starea de veghere 
asupra sufletului. Ne spune că nu suntem doar pântece și 
plăceri, ci și suflet. Nu numai nopți pierdute în sărbătoriri 
ale bogățiilor noaste sterpe, ci și zile de lucrare cu propriul 
nostru suflet pentru ca să nu rămână în iad ca într-un 
mormânt.  
     Dar are și o cheie mai grea: necredința noastră ca 
oameni. Dovada supremă a Dumnezeirii lui Iisus Hristos este 
Învierea. Exact pe acesta o neagă bogații în vorbăria gurii, 
înveșmântați în hlamida unei regalități de opinii și a unei 
purpure cu falsă modestie democrată.  
     Teologia parabolei acesteia nu este negociabilă. Ori ești 
de partea Înviatului, ori mărești lista de frați ai bogatului 
prea plin de sine ca să admită că Dumnezeu este mai 
important ca el. Strașnică lecție. Până azi. Domnul Hristos 
ne spune că Scriptura – în întregime – ne este dată să aflăm 
cum să nu ajungem în iad. Nu cum să dărâmăm raiul din cei 
cărora le este cu putință locuirea lui. Pentru dărâmătorii de 
Rai și mincinoșii cu aere de porfiră și vizon, pilda este o 
atenționare. Negocierea după mormânt este invalidată de 
Înviere. 

u există nicio pierdere (oricare ar fi) mai mare 
ca pierderea timpului. Astăzi, da, astăzi, nu mâi-
ne, fă ceva din făgăduințele tale! 

Să nu pierdem timpul! 
Părintele Arsenie Papacioc 

„Sfânta Euharistie nu este un simplu ritual, este întâlnirea 
cu Hristos. Noi primim ceva, Trupul şi Sângele Domnului, şi 
ne unim cu Cineva, cu Hristos căci spune: Cel ce mănâncă 

trupul Meu şi bea sângele Meu rămâne întru Mine şi Eu 
întru el”. 

(Preafericitul Părinte Daniel) 

 
Părinţii Bisericii despre Sfânta Împărtăşanie 
 „ Acel creștin care se apropie de împărtășirea cu Tru-

pul și Sângele Domnului nostru Iisus Hristos cu frică 
de Dumnezeu, cu credinçă și cu mare evlavie și pregătire, 
se învrednicește de nenumărate daruri și foloase duhovni-
cești.”„Celui ce se împărtășește cu credinçă, cu evlavie și 
cu umilinçă îi aduce curăçire de păcate, sfinçire, luminare 
și viaçă veșnică și sănătate trupului și sufletului.” 
 

(Arhimandritul Ilie Cleopa) „ Învăçătura Bisericii afirmă că Sfânta Împărtășanie ni 
se dă „spre iertarea păcatelor și spre viaça de veci”, 

adică spre viaça de veci întru fericire. (...) Iertarea păcate-
lor întru profunzime echivalează cu o „întărire” a noastră, 
care am suferit o slăbire prin păcate, și cu o „tămăduire” a 
bolilor mai mult sau mai puçin vădite ale sufletului și ale 
trupului, ce ne-au venit în forma și de pe urma păcatelor. 
Această tămăduire și întărire (afirmată de rugăciunile dina-
inte și de după împărtășire), a trupului și mai ales a sufletu-
lui, va da și ea putere sufletului să-și refacă trupul la învie-
rea cea de obște, ca și puterea de durată veșnică și fericită 
a persoanei noastre.” 

(Sfântul Preot Mărturisitor Dumitru Stăniloae) 
 „Chiar dacă am fi umplut oceanul cu lacrimile noas-

tre, nici măcar atunci nu I- am fi putut răsplăti Dom-
nului cum se cuvine pentru ceea ce El ne dăruieşte în mod 
gratuit, hrănindu-ne cu Prea Curatul Său Trup și Prea Cin-
stitul Sau Sânge, Care spală, curăţă, dă viaţă si ne ridică din 
moarte.” (Continuare în pagina 2) 
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(continuare din numărul anterior) 
 

Apără, mântuieşte, miluieşte şi ne păzeşte pe noi,  
Dumnezeule, cu harul Tău. 

 
     Cuvânt-cheie, harul este, prin excelenta, instrumentul mân-
tuirii. Apărarea, miluirea şi paza noastra (ca şi izbavirea) sunt tot 
lucrări ale harului, dar legate de o anume ĭmprejurare şi de un 
anume timp. Mântuirea – adica dobândirea Împaraţiei Cerurilor 
– este fructul lucrării plenare a harului. Ea nu poate fi obținută 
fără participarea integrala a acestuia. 
     Harul este energia necreată a lui Dumnezeu Treimic, 
nedesparţita de El, lucrând prin fiecare din cele Trei Persoane 
ale Sfintei Treimi şi prin toate laolalta. El este darul pe care 
Dumnezeu ni-l face noua, oamenilor, ca expresie a nemarginitei 
Sale iubiri față de noi. El poate fi şi rasplata pentru ceva, dar e 
mai degraba favoare, bunavoința, mărinimie, gratuitate. [...] E 

Ectenia mare (7d) 
Sursa: „Cartea deschisă a împărăţiei”, Mitropolitul 

Bartolomeu Anania 

momentul să vă atrag atenția că în limbajul biblic sunt folosite 
două cuvinte asemănătoare, dar nu identice: dar şi har. De cele 
mai multe ori, darul e de natura materială, oferit de oameni, 
cum au fost darurile magilor sau darurile aduse la altar (cum 
sunt şi prescurile noastre). Cu toate acestea, aşa cum va spu-
neam şi altadată şi cum auzim în Rugaciunea Amvonului, de la 
sfârşitul Liturghiei, „darul desăvârşit de sus este, pogorând de la 
Tine, Părintele luminilor”. Noi, oamenii, avem totul de la Dum-
nezeu. Lui Îi datoram totul, şi de aceea Îi şi multumim. Harul 
însuşi este darul lui Dumnezeu, şi cel mai mare; o spune Sfantul 
Apostol Pavel Efesenilor: În har sunteţi mântuiţi prin credinţă; 
iar aceasta nu-i de la voi: e darul lui Dumnezeul (Efeseni 2, 8). 
Altfel, harul s-a manifestat şi în vremea Vechiului Testament, în 
sensul restrâns de „bunavoință” ,,privilegiu” (Psalm 44,2 ; 83, 11). 
Dăruiţi cu har au fost, de pilda, Noe (Facerea 6, 8), Moise (Ieşirea 
34, 9), David (Fapte 7, 46) şi Fecioara Maria (Luca l, 28, 30). În 
dimensiunea lui totală ne-a venit prin lisus Hristos Cel jertfit pe 
cruce, prin Care ni s’a conferit mântuirea. Daca harul e un dar, 
la rândul sau este izvorator de felurite daruri, pe care ni le acor-
da nouă, oamenilor (Romani 12,5-8). Darul cel mai de preţ, este 
Împărăția Cerurilor, el însuşi fiind viaţa veşnică (Romani 6, 23). 
Dumnezeu le daruiește har tuturor oamenilor, fără nici o discri-
minare (Fapte 15, 11), dar nu toţi îl acceptă, îl pastrează sau îl 
folosesc, dată fiind libertatea fiecaruia de a răspunde sau nu 
ofertei divine.  (Va urma) 

(continuare din pagina 1) 
 „Harul dăruit nouă prin Împărtăşanie este atât de ma-

re încât oricât de nevrednic și de păcătos ar fi un 
om, de îndată ce acesta se apropie de Domnul (..) chiar dacă 
am fi cuprinşi din cap până în picioare de rănile păcatelor 
vom fi curăţiţi, şi vom deveni din ce în ce mai luminaţi şi 
vom fi mântuiţi." (Sfântul Serafim de Sarov) „ Așa cum pruncul când se naște și caută cu multă râv-

nă hrana și laptele, iar atunci când este alăptat, dar n
-are poftă de mâncare, e semn că e bolnav și e în primejdie 
de moarte, tot așa și noi se cade să avem râvnă spre a ne 
alăpta cu Sfânta Împărtășanie, hrana cea duhovnicească, ca 
să ne facem vii, iar dacă nu vom face aceasta, vom fi în pri-
mejdie să murim de moarte sufletească.” 

(Sfântul Nicodim Aghioritul) „ Așa să te împărtășești din Euharistie: crezând că ea 
alungă nu numai moartea, ci bolile din noi; căci, 

ajungând în noi, Hristos adoarme legea sălbatică din mădu-
larele trupului, aprinde evlavia façă de Dumnezeu și omoa-
ră patimile.” (Sfântul Chiril al Alexandriei) „ Când ne împărtăşim primim cel mai puternic medica-

ment tămăduitor, Trupul şi Sângele lui Hristos.” 
(Sfântul Paisie Aghioritul) „ Sfânta Împărtăşanie nu doar deschide calea spre veş-

nicie, ci este chiar dătătoare de viaţă, dăruind trupu-
rilor slăbite sănătate şi putere. Cei care participă cu credin-
ţă la Sfânta Împărtăşanie, la Taina Tainelor, se împărtăşesc 
cu Hristos cel Răstignit şi înviat, cu Hristos cel Dătător-de-
Viaţă: „Adevărat zic vouă, dacă nu veţi mânca trupul Fiului 
Omului şi nu veţi bea sângele Lui, nu veţi avea viaţă în voi.” 

(Arhimandritul Eusebiu Giannakakis) „ Împărtăşirea cu Sfintele Taine la fiecare Liturghie ne 
face sănătoşi, împăcaţi, înnoiţi. Câte daruri din cele 

mai mari sunt ascunse în Liturghie! Să mulţumim Domnului, 

Care ne dă viaţă prin minunatele Sale taine!” 
(Sfântul Ioan de Kronstadt) „ A te împărtăşi cu Trupul şi Sângele Mântuitorului 

înseamnă să fii una cu El, să fii cu adevărat un împli-
nitor al cuvintelor Lui şi să recunoşti cu adevărat că pierdut 
ai fost şi te-ai aflat.” „Sfânta Împărtăşanie nu iartă păcatele. 
Sfânta Împărtăşanie desăvârşeşte.” 

(Părintele Arsenie Papacioc) 
     Multe dintre vindecările minunate ale Sfântului Ioan de 
Kronstadt (1829- 1908), sfânt contemporan foarte iubit al 
Rusiei nordice, s-au întâmplat prin intermediul Sfintei Îm-
părtășanii. Puterea vindecătoare se manifesta în primul 
rând în timpul împărtășirii cu Preacuratele Taine. Cu pro-
funda credinţă pe care o aveau, bolnavii se împărtășeau cu 
adevărat „spre tămăduirea sufletului și a trupului”. Sfântul 
povestește printre multe alte întâmplări și următorul eveni-
ment:  „ Un om s-a îmbolnăvit de ulcer la stomac. A îndurat 

nouă zile, fără a primi nici cea mai mică alinare de la 
medici. M-am rugat cu fierbinçeală pentru el zicând: 
«Doamne, ești Viaţa noastră! Pe cât de ușor pot eu să mă 
gândesc la vindecare, pe atât de ușor poçi Tu să o dăruiești. 
Vindecă pe robul Tău, Împărate, de boala lui îngrozitoare!». 
Mai apoi l-am împărtășit, iar acela a primit Sfânta Împărtă-
șanie cu dreaptă credinţă. În după-amiaza aceleiași zile s-a 
însănătoșit, iar seara s-a ridicat din pat. Stăpânul Hristos l-a 
miluit și i-a redăruit sănătatea. Mă uimesc de puterea dătă-
toare de viaţă a Preacuratelor Taine! În slujirea mea preo-
ţească, am întâlnit multe persoane bolnave care îndată s-au 
însănătoșit datorită credinţei adânci, pocăinţei și primirii 
Sfintei Împărtășanii”. 
 

În loc de concluzii 
 

     Împărtăşirea cu Preacuratele Taine, a te împărtăşi cu 
Trupul şi Sângele Domnului este cea mai înfricoşată, cea 
mai bună şi cea mai sfântă taină, căci zice Mântuitorul: 
„Cine mănâncă Trupul Meu şi bea Sângele Meu, întru mine 
petrece şi Eu întru dânsul“. 
     Împărtăşania nu se dă celui cuminte şi moraliceşte impe-
cabil, dar cu pretenţia că „i se cuvine”, ci se dă celui ce este 
în permanentă stare de pocăinţă, care are conştiinţa că a 
„cheltuit în păcate viaţa lui” şi care, la fiecare Sfântă Litur-
ghie, reface traseul fiului risipitor, de la chinuitoarele roşco-
ve ale unei existenţe (încă) în afara lui Dumnezeu la negrăi-
ta veselie a Cinei la care se jertfeşte „viţelul cel îngrăşat”. 
Sfânta Împărtăşanie nu este un premiu acordat elevilor sâr-
guincioşi, nici coroniţa ce încununează pe luptătorul întru 
cele ascetice. Este, în primul rând, leac de tămăduire tru-
pească şi sufletească. 
 
 
 
 
 
 
 
Dacă Mântuitorul spune femeii samarinence la ap. Ioan 4, 
24, că Dumnezeu este adevăr, și cei ce i se închină lui i se 
închină în duh și în adevăr, acolo unde este doar spiritul și 
nu adevărul, omul este în afara închinării adevărate. 
Augustin: Dacă „Dumnezeu este în voi” (Luca 17, 21), aceasta 
se spune împotriva „superstițioșilor care își dau osteneală în 
special în practicile exterioare” (Toma p. 659) 
Deuteronom (18, 11): „Nimeni să nu consulte nici oracole, 
nici prezicători”.  
Isaia 8, 19: „Când vă vor zice: întrebați pe cei ce cheamă 
morții și ghicitorii care șoptesc în incantațiile lor – oare nu 
de la Dumnezeul lui trebuie poporul să ceară o viziune pen-
tru cei vii și cei morți?” 
Dacă luăm culegerea de  Credințe și superstiții românești lui 
Artur Gorovei și Gh. Ciaușanu și o împlinim cum am arăta 
viața noastră?  
Ap. Pavel: „Luați seama să nu vă fure mințile cineva cu filo-
sofia și cu deșarta înșelăciune din predania omenească, du-
pă înțelesurile cele slabe ale lumii și nunm după Hristos”.
(Col 2.8). 
Iată, alese întâmplător câteva exemple din colecția aminti-
tă: 
Medicină: nu încercati asta acasă!  
În Vinerea seacă sau Mare, în zori de ziuă, cine vrea să fie 
sănătos peste an, să se ducă la fântână sau la apă curgătoa-
re și să-și toarne trei cofe de apă din cap. (p.18). 
De zaci de friguri și vrei să te lecuiești, să arunce cineva 
peste tine, pe când dormi, o doniță de apă, și când vei sări 
din somn, speriat, frigurile vor fugi de frică  (p.111). Don try 
this at home! 
Religioase: ungerea de sf. Andrei cu usturoi a ușilor și con-
sumarea de usturoi pt că strigoii fug de mirosul acesta(p.17). 
În ziua de Drăgaică, cine va trece o apă de trei ori înot, fără 
să se înece nu se va mai îneca tot anul. (Dar dacă se va îne-
ca?)  
A vărsa din pahar înainte de a bea dintr-un vas nou, „ ca 
mai întâi morții să bea, apoi viii”.19 
Oniricul: Se crede că acel care visează apă va avea vreo 
supărare. 
Mâța și cânele, când au durere de cap, mânâncă iarbă. 17 
Previziuni: de-ți iese în cale cu plinul, îți va merge bine. De 
iese cu golul, îți va merge rău.  
Nu e bine să măsori copilul sau să-l cântărești că nu mai 
crește.77(am trăi ca-n Țara liliputanilor)(p.77). 
Când te întorci din drum îți merge rău (p. 99). 
Cine fluieră în casă se face pustiu.  
Copiii gemeni pot face multe lucruri bune, pot ajuta în dife-
rite boale și au puterea de a fermeca, descânta, vindeca 
(p.120). 
Se crede (ca la Heidegger, pentru disculpare în caz de eșec): 
Se crede că dacă țiuie tăciunii în foc este semn că te vor-
bește cineva de rău; deci e bine a bate tăciunii cu cleștele(p. 
107). O spune și Creangă în Amintiri... 
Anticlericale: De te întâlnești cu popă pe cale e de rău. De-
ți iese însă lup în cale atunci îți va merge bine (p. 23). Nu 
recomandăm... 
Ferește-te de omul roș, de spân și de cel însemnat (p. 24), ca
-n Harap Alb.Dumnezeu i-a însemnat pentru a atenționa 
oamenii. 
Financiare: Când te mânâncă palma stângă ai să dai bani (să 
vedeți când se apropie facturile! Dar când primești prea-
viz?!), iar când te mânâncă cea dreapta, ai să dai(p. 25). 
De vei fura în noaptea Paștilor, îți va merge bine peste an, 
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